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الأطروحة أو الرسالة عنوان  

   دراسة تأثٌر الطفٌلٌات على بعض المعاٌٌر الدموٌة والباٌو الكٌماوٌة فً اسماك الكارب الشائع فً المنطقة الجنوبٌة من العراق

ةالاطروح او الرسالة ملخص  

اعتٌادي كارب سمكة 333 جمع تم  Cyprinus carpio 5103 أٌار شهر نهاٌة حتى و 5102الاول تشرٌن من بٌن المحصورة الفترة خلال 

والناصرٌة البصرة فً للأسماك  بحٌرتٌن من    
الابتدائٌة الحٌوانات من نوعٌن تضمنت. الطفٌلٌات من نوعا   01 وجود الحالٌة الدراسة أظهرت ) Ichthyophthirius multifiliis و 

(Trichodina sp المنشأ أحُادٌة المخرمات من أنواع 3و  D. extensus, , D. minutus, D.vastator, Dactylogyrus sp , Gyrodactylus 
sp, diplozoon  diporpa المنشأ ثنائٌة المخرمات من واحد ونوع  Ascocotyle coleostoma (Heterophydae), الدٌدان من واحد ونوع 

الخٌطٌة الدٌدان من ونوعٌن (Bothriocephalus acheilognathi) الشرٌطٌة  Hysterothylacium sp. 3rd larval stage, Contracaecum 
sp. 3rd larval stage)  القشرٌات من ونوعٌن  (Paraergasilus inflantus.,Lernaea cyprinacea)  

المنشأ البحري ًالطفٌل ٌعتبر  Hysterothylacium sp. 3rd larval stage ًفً جدٌد كتسجٌل البصرة اسماك مزرعة فً الحالٌة الدراسة ف 

الشائع الكارب وٌعتبر العراقٌة العذبة المٌاه  common carp  لطفٌلٌن جدٌد كمضٌف ( diplozoon sp.(diporpa  و Hysterothylacium sp. 
3rd larval stage مرة لأول العراق فً جدٌد كتسجٌل الطفٌلً ظهور ٌعتبر كما  .  

معنوٌة فروق لوحظ  (P ≤ 0.05) ًمحافظة اسماك مزرعة فً السلٌمة والاسماك الاصابة حالات معظم بٌن اللمفوساٌت البٌضاء الدم كرٌات ف 

الناصرٌة اسماك مزرعة فً والسلٌمة المصابة الاسماك حالة بٌن المتعادلة البٌضاء الدم كرٌات فً اٌضا لوحظت معنوٌة وفروق البصرة .   
، الحمراء الدم كرٌات عدد، البٌضاء الدم كرٌات عدد،   الهٌموغلوبٌن نسبه الدم، مكداس) الرئٌسٌة الدم قٌاسات على الطفٌلٌات تأثٌر دراسة تم

 الحالٌة النتائج أظهرت. بالطفٌلٌات مختلطة و منفردة إصابة المصابة الأسماك كذلك و المصابة غٌر الأسماك فً.( البٌضاء الدم لكرٌات التفرٌقً العد

معنوٌا  ارتفاعا و(  الحمراء الدم كرٌات عدد، الهٌموغلوبٌن نسبه الدم، مكداس)من كلا   قٌم فً (P ≤ 0.05)انخفاضا  (P ≤ 0.05) ) ًكرٌات عدد قٌم ف 

بالطفٌلٌات الإصابة حالات جمٌع فً البٌضاء الدم . 
الجنسٌن بٌن معنوٌة فروقا توجد لا انه و إناثها دم قٌاسات من أعلى هً الأسماك ذكور دم قٌاسات بان وجد، عموما   .(P ≤ 0.05) 
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Tital of Thesis 

 

 Studying the Effect of Parasites on Some Blood and Biochemical Parameters of Cyprinus carpio in Southern Region of Iraq. 

Abstract of Thesis 

A total of 339 common carp C. carpio was collected from Basrah and Nasiriyah fish farms during the period from October 2015 to June 2016. 

The present study showed the existence of 14 species of parasites including two species of protozoans (Ichthyophthirius multifiliis, Trichodina sp.), 7 species of monogenetic trematodes 

(Dactylogyrus sp ,D. extensus, , D. minutus, , D. vastator, Gyrodactylus sp, Diplozoon sp. (diporpa), Ascocotyle coleostoma,one species of cestode (Schyzocotyle acheilognath), two species of 

nematode (Hysterothylacium sp. 3rd larval stage, Contracaecum sp. 3rd larval stage) and two species of crustacean  (Paraergasilus inflatus , Lernaea cyprinacea) . 

The detection of marine parasite Hysterothylacium sp. 3rd larval stage. In present study from Basrah fish farm regarded as a new record in Iraqi freshwaters. the common carp C. carpio 

considered as a new host for  Diplozoon sp.(Diporpa) and  Hysterothylacium sp. 3rd larval stage. 

The obtained data show that Nasiriyah province considered as a new locality of the present detected parasites((Ichthyophthirius multifiliis ,Dactylogyrus sp. ,D. extensus, , D. minutus, , D. 

vastator, Gyrodactylus sp., Diplozoon diporpa , Ascocotyle coleostoma , Schyzocotyle acheilognathi. 

The effects of the parasites on the main blood parameters, haemoglobin concentration (Hb), packed cell volume (PCV), red blood cells counts (RBC counts), total white blood 

cells counts (WBC counts) and differential leukocytes count in healthy and single and double infection with these parasites were being investigated. The present results showed a 

significant reduction (p ≤0.05) in Hb, PCV, and RBCs count and a significant increased (p ≤0.05) in WBCs counts in all levels of infections with parasites. Significant differences were 

noticed (p ≤0.05) in lymphocytes and  neutrophils counts between healthy and infected fishes in Basrah and Nasiriyah farms respectively. 

  Generally, it was found that the blood parameters of male fishes were higher than those of females with no significant differences between the sexes (p ≤0.05). The mean of 

some biochemical parameters (total protein, Globulin and albumin) in the serum of common carp infected with Dactylogueus spp. was lower than those of healthy fishes in males and 

females in all length groups. Also, the biochemical parameters in mixed infection with both Dactylogueus spp. and Gyrodactylus sp. were lowest than those of healthy fishes in Basrah 

and Nasiriyah fish farms. 
 

  


